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الذكاء الاصطناعي  ابرز تجليات الثورة الصناعية الرابعة الذي دخل استخدامه في الكثير  يمثل

من مناحي الحياة سواء في المجالات الصحية الاقتصادية والعسكرية والبيئية والتخطيطية 

والتعليمية ، ليجعل  من الثورة الصناعية الرابعة مختلفة بكل معاني الاختلاف عن الثورات 

السابقة .ولعل الامر المختلف هذه المرة نظراً لما يتمتع به الذكاء الاصطناعي من  الصناعية

شموليته الواسعة وتطبيقاته المتعددة  ادت بالنتيجة الى خلق حالة من التنافس الشديد بين القوى 

الكبرى ، ولاسيما بين الولايات المتحدة والصين بشكل خاص ، بل جعلت منه ركناً اساسياً من 

 ان  القوة الوطنية ، واتخذت منه خطاباً هاماً في رسم توجهاتها الجيوسياسية .ارك

 .النظام العالمي ،الكلمات المفتاحية: الذكاء الاصطناعي، المنافسة الجيوسياسية

 

Abstract 

  Artificial intelligence represents the most prominent manifestation of the Fourth 

Industrial Revolution, which has been used in many aspects of life, whether in the 

economic, military, environmental, planning, and educational health fields, 

making the Fourth Industrial Revolution completely different from previous 

industrial revolutions. Perhaps what is different this time is due to the intelligence 

it possesses. Artificial technology, with its broad comprehensiveness and multiple 

applications, has led, as a result, to creating a state of intense competition between 

the major powers, especially between the United States and China in particular. 

Rather, it has made it an essential pillar of national power, and taken from it an 

important discourse in shaping their geopolitical orientations. 

Keywords: artificial intelligence, geopolitical competition, global order.
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